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اسرائیل پشت آن بوده

محمود واعظی رئیس دفتر رئیس جمهور در حاشــیه جلسه هیات دولت و 
در جمع خبرنگاران درباره غنی سازی ۶۰ درصد و پیام آن به جهان، اظهار داشت: 
درباره غنی سازی ۶۰ درصد طبیعی است که پیام فعالیت های ما، پیام صلح آمیز است 
و همه این اقدامات طی یادداشــت به آژانس اعلام و هدف آن مشخص می شود، 
بنابراین اهداف ما صلح آمیز است. از سوی دیگر، هرچه مذاکرات طولانی می شود 
فشار تحریم بیشتر می شود و علی رغم اینکه دولت جدید آمریکا اعلام کرده فشار 
حداکثری ترامپ شکست خورده، اما با حفظ تحریم ها نشان می دهد همان راه را 
ادامه می دهد. رئیس دفتر رئیس جمهور خاطرنشان کرد: همچنین ما نشانه هایی از 
اتفاق اخیر نطنز داریم که نشــان می دهد رژیم صهیونیســتی پشت آن بوده است؛ 
تصمیم گرفتیم راجع به زنجیره »آی آر ۶« و غنی سازی ۶۰ درصد کار هایی را انجام 

دهیم.

اخبار ویژه ...

تکذیب ادعای نمایندگان 
ســارا فلاحی رئیس کارگروه هسته ای مجلس شورای اسلامی، در تشریح 
بازدید برخی از اعضای کمیســیون امنیت ملی و سیاســت خارجی از تاسیسات 
هسته ای نطنز، اظهار داشت: به دنبال اختلال در سیستم برق رسانی سایت هسته ای 
نطنز چند تن از اعضای کمیته امنیت کمیســیون امنیت ملی و سیاســت خارجی 
مجلس شورای اسلامی متشکل از ابراهیم عزیزی، وحید جلال زاده، جواد کریمی 
قدوسی و بنده از این سایت بازدید کردیم. فلاحی با تاکید بر اینکه شیطنت رسانه ای 
صهیونیست ها و ادعای حجم بالای خسارت در نطنز، ناشی از شکست آن ها در 
رســیدن به اهداف تروریسم هسته ای شان است، گفت: دانشمندان و متخصصان 
ایرانی در نطنز با صلابت و امیدواری بیشتری در حال ارتقای توانمندی هسته ای 
جمهوری اسلامی هستند. نماینده مردم ایلام در مجلس بیان کرد: اعلام خرابی ها و 
خسارات  فراوان در نطنز توسط برخی نمایندگان نیز ناشی از گمانه زنی و احتمالات 

بوده و این اظهارنظر ها مبتنی بر بازدید های میدانی و کارشناسی نبوده است.

عطریانفر عضو شورای مركزی حزب كارگزاران سازندگی:

ظریف با ظرفیت های اصلاح طلبی سازگاری دارد  

        ســرویس سیاســی -   هرچه بیشــتر به برگزاری 
انتخابات نزدیك می شویم، سؤالات بیشتری درباره نحوه 
عملکرد جریان های سیاســی به وجــود می آید؛ به ویژه 
برای اصلاح طلبان که مشــکل ردصلاحیت را در پیش 
دارنــد و این اتفاق در همــه دوره ها چه در مجلس و چه 
در ریاست جمهوری گریبان گیر اصلاح طلبان بوده است. 
بررسی سیر ردصلاحیت ها به ویژه از سوی جناح چپ 
خط امامی كه امروزه اصلاح طلبان نامیده می شــوند، 
امری لازم برای تحلیل بهتر شرایط كنونی این جریان 
سیاسی اســت؛ به همین دلیل محمد عطریانفر، فعال 
سیاســی اصلاح طلب و عضو شورای مركزی حزب 
كارگزاران ســازندگی گفتگویی انجام داده است كه 

مشروح آن را در ادامه می خوانید.
 در آغــاز كلیتی از تاریخچه ردصلاحیت های پس از 

انقلاب بفرمایید.
 موضوع احراز صلاحیت نامزدها چه در ریاست جمهوری 
و چه در مجلس، موضوعی است که در قانون اساسی به 
آن اشاراتی کلی شده است و پارلمان را موظف می کند که 
قوانین موضوعه را در ابعاد جامع و مانع تدوین کند که بر 
این مبنا قانون انتخابات ریاست جمهوری و مجلس تحقق 
پیدا کرده اســت. در قانون انتخابات مجلس اشاره شده 
که صلاحیت نامزدهای نمایندگی  مجلس را هیئت های 
اجرائی بررســی می کنند و به عنوان پشــتوانه اطلاعاتی 
مراکز اســتعلامی را موظف کرده که هیئت های اجرائی 
را پشــتیبانی کنند. این سه حوزه یکی بحث احوال اربعه 
نامزدهاســت که از طریق سازمان ثبت احوال استعلام آن 
صورت می گیرد، دوم موضوع بررسی احتمالی محرومیت 
از حقوق اجتماعی و سوم استعلام قضائی است. بر پایه این 
سه شرط انتخابات اولیه انجام می شود و یك نهاد نظارتی 
نیز تعیین و اجازه داده شده تا چنانچه هیئت های اجرائی 
در تأیید صلاحیت ها اشــکال غیر واقع و خلاف قانون و 
مقررات ایجاد کرده باشــند، آن نامزد حق داشته باشد به 
هیئت های نظارت شکایت کند. این متن قانون، نکته ای را 
به ما می فهماند؛ کسانی که نامزد انتخابات می شوند، در هر 
شرایط، قانون حافظ حقوق آنهاست. این شرایط و رفتار 
اجرائی و نظارتی در 1۰ سال اول انقلاب حاکم بر انتخابات 
بود؛ حتی در زمانی که امام در قید حیات بودند، شــورای 
نگهبان ســرفصلی را باز کرد که فارغ از تکالیف قانونی 
هیئت های نظارتی و اجرائی بود. برای خود، شأن دیگری 
مقرر کردند که به  طور مستقیم می توانند به صلاحیت ها 
ورود کنند که چنانچه کسی تأیید صلاحیت شده باشد، 
می توان  روی صلاحیت او علامت سؤال گذاشت و این 
اول مناقشــه بین نظریات سیاســی موجود در کشور در 
برابر هیئت های نظارت شــورای نگهبان بود. منتها در آن 
مقطع موفق نشدند این نگاه را جا بیندازند اما بعدا بر این 
خواسته پا فشاری کردند و قانون را اصلاح کردند و نظارت 
استصوابی را به نفع شورای نگهبان از طریق قانون متمم در 
مجلس به تصویب رساندند و این ماجرا از سال های7۰ به 
بعد آغاز شد. از زمانی که مجلس چهارم نظارت استصوابی 

را قانونی کرد، مشکل آغاز شد.
  سه رد صلاحیت مطرح سال های اول انقلاب، اعضای 
حزب توده به علت باور نداشتن به خدا، مسعود رجوی 
به علت رأی ندادن به قانون اساسی و مهندس بازرگان 
بود. فارغ از این چهره ها آیا این رد صلاحیت ها در آن 

سال ها كار صحیحی بود؟
اعضای حزب توده وابسته به بیگانه و با رژیم مارکسیستی 
اتحــاد جماهیر شــوروی مرتبط بودنــد و عمدتا اگر 
ردصلاحیتی به معنای واقعی کلمه صورت گرفته باشد، 
ناشــی از این ارتباط و وابســتگی به خارجــی بود و آن 
ردصلاحیــت هم کار غلطی نبوده اســت. اگر مثلا یك 
ســازمان نوظهور بود و ارتباط خارجی نداشــت و ملی 
بود، شــاید این نقد ردصلاحیت برای آنها قابل قبول بود. 
امام هم در پاریس به مشارکت ملی تمام تفکرات سیاسی 
اشــاره کرده بودند. اعضای مجاهدین خلق هم به  دلایل 
عدم پذیرش قانون اساسی و بر اساس داوری یك دستگاه 
منصف سیاسی نمی توانستند تأیید صلاحیت شوند و ما نیز 

نباید جلوی این ردصلاحیت ها می ایستادیم.
 در مجلس چهارم این  بار شــاهد ردصلاحیت نیروهای 
طرفدار امام هستیم؛ چه روندی طی شد که از ردصلاحیت 
نیرو های مارکسیست به رد صلاحیت نیرو های خط امامی 

رسیدیم؟
مجلس چهارم دقیقا همان زمانی است که شورای نگهبان 
هیئت هــای نظارتی خودش را بــا نوعی ردصلاحیت 
سراسری نسبت به همه کاندیداهای جریان چپ سیاسی 
که مجلس سوم را در اختیار داشتند، به کار گرفت. جریان 
سیاســی چپ در گذشته اگر هم شورای نگهبان حرفی 
قاعده مند مطرح نمی کرد، به امام پناه می برد؛ اما در این مقطع 
شورای نگهبان بر پایه نظارت استصوابی اعمال نظر می کرد 
و جریان سیاسی چپ نیروهای مؤثر خود را از دست داد و 

نتوانست از حقوق خود دفاع کند.
 این روند تا مجلس ششم ادامه پیدا می كند و در انتخابات 
مجلس هفتم دوباره شاهد ردصلاحیت اصلاح طلبان 
هستیم. سؤالی كه مطرح است، این  است كه تحصن 
مجلس ششم در این باره كار درستی بود؟ چرا مجلس 
ششم فقط برای رد صلاحیت خودش تحصن كرد نه 

برای حقوق مردم؟

من از منتقدان آن تحصن هستم. مجلس مهم ترین نهادی 
است که باید به قانون پایبند باشد. این ابستراکسیون کردن هایی 
که البته تجربه هایی هم در دموکراسی دارد، در شرایطی که 
مجلس با اقتدار کافی و با اکثریت نیرومندی از جریان چپ 
مقدرات نهاد قانون گذاری را در دســت دارد، معنا ندارد. 
ایــن حرکت در پارلمان، معمولا از اهرم هایی اســت که 
اقلیت مجلس از آن برای اینکه بخشــی از حقوق خود را 
که احتمال پایمال شدن آن را می دهند، استفاده می کنند و با 
این روش پارلمان را از اکثریت می اندازند تا از این طریق 
بتوانند حرفشان را به کرسی بنشانند؛ در حالی که مجلس 
ششم بی نیاز از این رویکرد بود. مشکل مجلس با بیرون از 
مجلس بود و می خواست با این ابزار اهداف خود را پیش 
ببرد که به  نظر من منطق روشنی نداشت و پیامی که رهبری 
به شکل های غیرمستقیم به آنها منتقل می کردند، این بود که 
نهادی که خود در تدوین و تصویب قانون دست برتر دارد، 
چگونه از این روش ها استفاده می کند؟ این روش ناموجه 
آسیبی جدی به تفکر چپ سیاسی زد و دو حادثه تلخ را 
به وجود آورد؛ اول اینکه کسانی که با آن تحصن همراهی 
کردند، محل تردید شورای نگهبان قرار گرفتند. شورا که 
ابزار استصواب را داشت، کافی بود این اتفاق را نیز به آن 
اضافه کنیم. صلاحیت های افرادی هم که در درون دولت 
با این تحصن همراه شدند، در دستگاه امنیتی محل تردید 
قرار گرفت. از این جهت باید آن عرضه را به لحاظ تاریخی 
یك بار دیگر مرور کنیم و ببینیم اشکالات دوستان چه بود 

تا دوباره دچار این سوءتفاهم ها در مقیاس ملی نشویم.
 یعنی ردصلاحیت های انتخابات مجلس هفتم واكنش 
به عملکرد نمایندگان در دوره نمایندگی شان در مجلس 

ششم بود؟
خیر، این طور نیســت. به نظر من مســئله چیز دیگری 
اســت. الان دو تفکر مقابل هم رقابت می کنند. موضوع 
نظریه حکمرانی از جنس جمهوری اســلامی و نظریه 
حکمرانی از جنس حکومت اســلامی است که مرحوم 
آقای مصباح یزدی پشــتیبان جــدی آن بود و روحانیون 
سنتی از جمله برخی اعضای محترم شورای نگهبان پیرو 
این نظریه هســتند و باورشان این است که مردم هر کجا 
اشتباه تصمیم گرفته اند، باید جلوی آن را گرفت؛ دیدگاهی 
که با نظر امام اختلاف دارد. امام در جلســه ای به اعضای 
خبــرگان رهبری در مقام اهمیت رأی مردم گفته بود اگر 
مردم ولو اشتباه هم کردند شما نباید جلو آن بایستید. گرچه 
معمولا مردم و نمایندگان مردم کمتر اشتباه می کنند،  ضمن 
اینکه نمایندگان مردم چون رأی مستقیم مردم را دارند، باید 
پاسخ گو باشند.  با چنین فرضی، برگزیدگان رأی مردم چون 
خود را در برابر مردم  مسئول می دانند، همواره سعی می کنند 
با دقت کافی به گونه ای عمل کنند که وجاهت رأی، نظر و 

تصمیم آنها نزد مردم مقبول واقع شود.
 برخی از اصلاح طلبان معتقدند كاهش میزان مشاركت 
در اسفند 98 به  دلیل ردصلاحیت اصلاح طلبان بود؛ این 

گزاره تا چه حد صحیح است؟
دوســتان افراطی که انتخابات را تحریم کرده و شــرکت 
نکردند، کافی اســت خروجی حاصل از تحریم و انفعال 
خود در سال 98 را با سال 94 مقایسه کنند؛ در همان زمان 
هم ردصلاحیت ها به همین گستردگی وجود داشت، اما 
آقای خاتمی محوریت این انتخابات را خوب مدیریت کرد، 
آقای هاشمی رفسنجانی نیز حمایت کرد و اصلاح طلبان 
ناشناخته که ردصلاحیت آنها نزد نهادهای نظارتی سخت 
و عملا ناممکن بود، به مجلس راه یافتند. هرچند اینها در 
مجلس به  دلیل ضعف مدیریت موفق نبودند، اما به هر حال 
تیم نیرومندی به مجلس راه یافت. مگر سال 98 نسبت به 
سال 94 چه تفاوت و شرایط جدیدی در صحنه سیاسی 
کشور حاکم شده بود که آقایان دست از همراهی برداشتند 
و انگیزه و میل مشارکت فعال را از نیروهای خودی گرفتند 
و با این انفعال، جماعت دیگری به مجلس رفتند که امروز 
می فهمیم چقدر ضرر کردیم و یك اقلیت کارآمد که بتواند 
مقابل اکثریت راست در مجلس بایستد، وجود ندارد و ما 
به دســت خود این فرصت را از اصلاحات گرفتیم. اگر 
با رویکردهای 94 حرکت می کردیم، چه بســا در همین 
مجلس هم می توانستیم منشأ اثر بوده یا حداقل بازدارنده 
در برابر زیاده خواهی های رقیب باشــیم، به خصوص در 
شــرایطی که آقای لاریجانی هم نبود، اگر این موقعیت را 
از خود دریغ نکرده بودیم، شــاید مشارکت بهتری شکل 
می گرفت و امکان دستیابی برای ریاست مجلس را هم به 
 دست می آوردیم؛ چون رقیب نیرومندی نداشتیم و آقای 
قالیباف هم سابقه کار با مجلس را در کارنامه خود نداشت؛ 
در حالی که اصلاح طلبان می توانستند رقابت خوبی با او 

داشته باشند.
 سال 98 بحثی كه از سوی برخی از اصلاح طلبان درباره 
ردصلاحیت ها مطرح می شــد، گفت وگو با شورای 
نگهبان بود، اما عملا ردصلاحیت ها در سال 98 بیشتر از 
قبل شد. به  نظر شما گفت وگو با نهادهای مرجع در این 

زمینه نتیجه می دهد؟
برخی از دوستان معتدل هم بودند احساسشان این بود که 
تا زمانی که این قانون اساسی و این رویکرد ازسوی شورای 
نگهبان حاکم باشد، یکی از کارهایی که برای احقاق حق 
خــود می توان در پیش بگیریم و گام درســتی برداریم، 
معجزه گفت وگو است. اگرچه بعضی مدعی تحقق اند با 
این حال ما فقط حرف این مســئله را زده ایم و رفقا کاری 

در این زمینه نکرده اند. ما یك سرزمین مشترك داریم که 
به هر صورت نهادهای نظارتی هم در آن وجود دارد. اگر در 
روند فعالیت های قانونی بخواهیم کرسی های قدرت را از 
آن خود کنیم، باید واقعیت مماشات و گفت وگو را به عنوان 
امر واقع و روی زمین که رقیب  یا گروه های مرجع حقوقی 

چندان هم نظر مثبتی به اندیشه چپ ندارند را بپذیریم.
 ممکن است برای انتخابات 1400 چنین گفت وگوهایی 

شکل بگیرد؟
در دقیقه9۰ نمی شــود مذاکــره و جبران  مافات کرد. اگر 
واقعا چنین توصیه ای به دوستان اصلاح طلب داشته باشیم 
که بخواهند آینده را بهتر از گذشــته رقم بزنند، باید بنای 
انتخابــات14۰4 را از الان بچینند و فرصت ها را غنیمت 
بشــمرند. اینکه ما دو سال اخیر را بدون هیچ گونه عمل 
سیاســی به بطالت گذراندیم و به سمت نهادهای مرجع 
نرفتیم و فرصت را از دســت دادیــم و الان بخواهیم در 
دقیقه9۰ فقط حرف بزنیم، هیچ برون رفت مؤثری صورت 

نخواهد گرفت.
  جبهه اصلاح طلبان ایران خواهان معرفی كاندیداي تمام 
اصلاح طلب هستند، اگر آن كاندیدا ردصلاحیت شد، 

اصلاح طلبان چه وضعیتی در انتخابات پیدا می كنند؟
 اگر اصلاح طلبان با یك کاندیدای توانمند و موجه و کسی 
وارد شــوند که جامعه نسبت به آن شناخت کافی داشته 
باشد و رأی منفی او حداقلی باشد و بتواند نماد اجماع همه 
نخبگان سیاسی اصلاح طلب باشد و بتواند اعتماد رهبری 
برای حضور در انتخابــات را جلب کند، یك انتخابات 
قطبی و دارای پیام شکل می گیرد. به  نظر من چنین چهره ای 
ردصلاحیت نخواهد شد. این مسئله را در گذشته در مشی 
رهبری دیده ایم که ایشــان قائل به این هستند که این دو 
گروه سیاسی اصیل در ا نقلاب باید حضور سیاسی داشته 

باشند اما اگر دچار تکثر نامزدها شدیم، ممکن است عمده 
نیروها ردصلاحیت شوند و یك اصلاح طلب فرعی تأیید 
صلاحیت شود که دچار آسیب می شویم. عرصه سیاست 
عرصه ممکنات است و باید متکی بر گمانه زنی درست، 
کارها را سامان دهیم؛ اینکه این طور فکر کنیم که یك نفر 
را انتخاب کردیم و اگر ردصلاحیت شد چه کنیم، البته به 
لحــاظ ذهن ریاضی باید احتمال را داد اما نباید روی این 
احتمال ضعیف تمرکز کرد. اگر بر اساس درك درست به 
این رسیدیم که یك شخصیت ممتاز را معرفی کنیم، باید 
امیدواری کامل داشته باشیم که صلاحیتش مورد تأیید قرار 

خواهد گرفت.
  اكنون دو ماه به انتخابات مانده است و توقعی هم نیست كه 
نامزد نهایی  اصلاح طلبان اعلام شود اما پیرو صحبتی كه 
عنوان كردید كه باید یك كاندیداي تماما اصلاح طلب، 
مورد قبول رهبری و شورای نگهبان و با مقبولیت میان 
نخبگان سیاسی معرفی شود، سه مثال بزنید كه در میان 

اصلاح طلبان این خصوصیات را داشته باشند؟
 ظریف، جهانگیری، پزشکیان که اجماع نخبگانی روی این 
افراد بعید نیست. اگرچه بنا به  دلایل منحصربه فرد، چهره ای 
مانند آقای سیدحسن خمینی می تواند در موقعیتی متفاوت 

و ممتازی در جایگاه رفیع تری مطرح باشد.
 مگر آقای ظریف اصلاح طلب است؟

بله، اصلاح طلبی مهری بر پیشانی افراد نیست. عملکرد آنها 
را که نگاه می کنیم با ظرفیت های اصلاح طلبی سازگاری 

تام و تمام دارد.
 كاندیدای مورد نظر شما چه زمانی معرفی خواهد شد؟

به  عنوان یك  جریان سیاسی علاقه مند و ملی تا دقیقه9۰ 
ثبت نام انتخابات نمی توانیم به ســمت گزینه مورد نظر 
برویــم، چون نهادهای مرجع این قــدر فضا را تیره و تار 
کرده اند که شــما مجبورید تا دقایق آخر منتظر باشــید. 
امیدواریم روزی رقابت سیاسی به شکلی ایجاد شود که 
یك ســال قبل از برگزاری انتخابات به سمت رقابت های 
درون جبهه ای و انتخاب نامزدهای موردنظر بدون دلهره 

و ترس از ردصلاحیت آنها برویم.
 در میان جوانان این احساس وجود دارد كه اصلاح طلبان 
كاركرد سیاسی خودشــان را از دست داده اند و مهم 
نیست كاندیدا بشوند یا نشوند و حاكمیت نیز این فرض 
را دارد كه اصلاح طلبان كاركردی ندارند چون توانایی 
جمع آوری آراي خاكستری را ندارند و سیستم به سمت 
یکدست سازی می رود، این گزاره چقدر صحیح است؟
اصلاح طلبان حتما کارکرد سیاسی خود را در عرصه اداره 
کشور و ازجمله برای نظام انتخاباتی دارند، چه کسی چنین 
حرفی را زده است؟ ما اتهام بی دلیل و بی پشتوانه را نباید 
به اصلاح طلبان نسبت دهیم. جامعه در مقام انتخاب است، 
بیــن خوب و بد یا خوب و خوب تر یا بد و بدتر انتخاب 
می کند. مردم ممکن است گلایه داشته باشند اما در هر حال 
به سمت انتخاب می روند. اصلاح طلبان باید بدانند تا زمانی 
که چرخه حکمرانی بر ارابه انتخابات بچرخد، اندیشــه 
اصلاح طلبی اتفاقا وزن قوی تری نسبت به اصولگراها در 
جامعه دارد. شــما با دولت روحانی مواجه شده اید که در 
دولت اول موفق بوده و در دولت دوم شکســت خورده 
است، اصلاح طلبان می توانند بسیار توانمند ظاهر شوند. 
اگر اصلاح طلبان فردا پای خودشــان را از صحنه بیرون 
بکشــند، همین قصه هایی که برای مجلس فعلی رخ داد 

آن وقت برای ریاست جمهوری اتفاق می افتد

خلاف روحانی کرد 

احمدی نژاد رد کرد

دیدگاه عطریانفر 

واکنش کلانتری 

ریاکاری ها 

منتظر یک معجزه 

عزت الله ضرغامی گفت : من روحانی نیستم، اگر رئیس جمهور شوم هر کاری 
روحانی کرد من خلافش را انجام می دهم. مدیریت ریموتی یکی از مشکلات آقای 
روحانی بود. ضرغامی تصریح کرد: مسکن مهر ضمن اینکه مثبت بوده، ولی باید 
اصلاح شــود. طرح من برای مســکن مهر پلاس است. دولت درحق مسکن مهر 
نامهربانی  کرد و برای رد این طرح در جهت اجرای آن قدمی برنداشت. من به سرعت 
خدمات رفاهی مسکن مهر را راه اندازی می کنم. وی در پاسخ به سوالی گفت: خیلی 
از کسانی که احمدی نژاد را می کوبند به خاطر کار های خوبش می کوبند، من طرفدار 
احمدی نژاد نیستم و بیش از یك سال است که او را ندیده ام. هیچ صحبت انتخاباتی 
بین من و احمدی نژاد نشده است. عضو شورای عالی انقلاب فرهنگی در پاسخ 
به سوال دیگری تاکید کرد: سال 84 و 9۲ به قالیباف رای دادم، 9۶به رئیسی، من هر 
وقت قالیباف بوده به ایشــان رای دادم، 14۰۰ولی به خودم رای می دهم. ضرغامی 

افزود: اولین برنامه من امنیت غذایی است.

دفتر محمود احمدی نژاد با صدور اطلاعیه ای ادعای مطرح از طرف فائزه هاشمی 
رفسنجانی را قویا تکذیب کرد. فائزه هاشمی شب گذشته در کلاب هاوس گفته بود: 
»احمدی نژاد به من پیشنهاد معاون اولی برای انتخابات 14۰۰ داد. من قبول نکردم، 
چون سال 88 را نمی توانم فراموش کنم. درخواست ائتلاف داد، اما قبول نکردم.« او 
افزود: »احمدی نژاد به من پیشنهاد مناظره دادند، اما من قبول نکردم.« دفتر احمدی 

نژاد در واکنش به این اظهارات اطلاعیه ای به شرح زیر صادر کرده است:
بسم الله الرحمن الرحیم

به اطلاع مردم شریف می رساند:
مطالب منتشرشده در رسانه ها منسوب به سرکار خانم فائزه هاشمی با ادعای پیشنهاد 
ائتلاف یا معاون اولی از سوی دکتر احمدی نژاد به ایشان، قویا و به طور کامل تکذیب 

می گردد.

عطریانفــر از اصلاح طلبــان معروف در مصاحبه ای گفت :  ظریف، جهانگیری، 
پزشکیان می توانند کاندیدای اصلاح طلبان در 14۰۰ باشند. عطریانفر در این مصاحبه 
درباره کاندیدایی که می تواند اجماع نخبگان را در پی داشــته باشد گفت: ظریف، 
جهانگیری، پزشکیان که اجماع نخبگانی روی این افراد بعید نیست. اگرچه بنا به 
دلایل منحصربه فرد، چهره ای مانند آقای سیدحسن خمینی می تواند در موقعیتی 

متفاوت و ممتازی در جایگاه رفیع تری مطرح باشد.

رئیس سازمان محیط زیست به انتشار اخباری مبنی بر حکم انفصال از خدمت وی 
واکنش نشــان داد.عیسی کلانتری رئیس سازمان محیط زیست در حاشیه جلسه 
هیات دولت در جمع خبرنگاران در واکنش به انتشار برخی اخبار مبنی بر صدور 
حکم انفصال از خدمت وی، اظهار داشت: این چیزها را شما می سازید.کلانتری 
در پاســخ به این که آیا این خبر صحت دارد؟ عنوان کرد: اگر صحت داشت اینجا 

چه کار می کردم.

رئیس دفتر رئیس جمهور افزود: عصبیت ها و هیجانات و بیان نکاتی که بسیاری 
از آن نیز با واقعیت ها مطابقت ندارد، جز اینکه روان جامعه را دچار آسیب می کند 
و اختلال به وجود می آورد، هیچ کارکرد دیگری ندارد. همه ما باید در این نوع 
بحران ها آرامش خود را حفظ کنیم و از تناقض گویی، اتهام افکنی و سیاسی کاری 
و فرافکنی دوری کنیم. مردم شاهد و ناظر رفتارهای ما هستند و دوگانگی ها و 
ریاکاری ها را تشخیص می دهند.وی با بیان اینکه نباید تصور کنیم به صرف بیان 
موضوعات از طرف ما، اقناع عمومی صورت می گیرد و انگشــت های اتهام به 
ســوی دیگران کج می شود، گفت: اینطور نیست. به همین دلیل بهتر است همه 
با جان و دل از قایقی که همگی در آن نشسته ایم حفاظت کنیم و در هیچ کجای 
آن به بهانه های واهی و انگیزه های شخصی و سیاسی منفذ ایجاد نکنیم.واعظی 
خاطرنشان کرد: نباید اینطور شود که توفیقات در کرونا متعلق به یك دستگاه و 
در زمان خیزش بیماری دستگاه های همکار را مقصر قلمداد کنیم. همه با هم در 

توفیقات و مشکلات شریك هستیم.

عضو حزب اعتماد ملی عنوان کرد: ورود چهره جوانی مثل ســید حسن خمینی 
می توانست امید بخش باشد بعد از این باید در انتظار یك معجزه باشیم.»اسماعیل 
گرامی مقدم«، عضو حزب اعتماد ملی و فعال سیاسی اصلاح طلب، در رابطه با عدم 
حضور سید حسن خمینی در انتخابات و وضعیت اصلاح طلبان پس از غیاب او 
عنوان کرد: آیت الله ســید حسن خمینی سرمایه بزرگی برای کشور، نظام، مردم و 
اصلاح طلبان است و تاکید مقام معظم رهبری بر عدم حضور او هم نشان از تاثیر او 
است.او افزود: اگر سید حسن خمینی تمایلی به شرکت ندارد و یا اگر به گفته خودش 
رهبری صلاح ندانسته تا ایشان به انتخابات بیاید بر عرصه انتخابات تاثیر می گذارد. 
این مسئله به معنی نامزد نداشتن اصلاح طلبان نیست و یا اینکه اصلاح طلبان حالتی 
انفعالی خواهند داشت و انتخابات را رها می کنند.گرامی مقدم خاطرنشان کرد: ما 
عقیده داریم هر اتفاقی که می افتد باید در صندوق رای بیفتد. به همین دلیل نامزدهای 
دیگر اصلاح طلب می توانند وارد انتخابات شوند و رقابت داشته باشند. در این راستا 
منتظر می مانیم تا چهره ای شناخته شده تر از اصلاحات وارد انتخابات شود و مردم 
برای رفع مشکلات به او اعتماد کنند. اما یقینا با ورود چهره ای مثل حسن خمینی به 

انتخابات، آوردن مردم به صحنه آسانتر بود.

          سرویس سیاسی-  رهبر انقلاب در بخشی از سخنان خود در محفل مجازی 
انس با قرآن با اشاره به سیاست کشور در قبال برجام فرمودند: سیاستی را که ما گفتیم 
این است که باید تحریم ها اول برداشته بشود، چون ما خاطرجمع نیستیم به وعده 
آنها. تا حالا ده ها بار به وعده شان عمل نکردند و ضد وعده عمل کردند، حالا هم 

همین کار را خواهند کرد.
بــه گزارش خبرگزاری فارس رهبر انقلاب در مراســم مجازی انس با قرآن طی 
سخنانی فرمودند: من در سخنرانی اول فروردین در باب رتبه اقتصادی کشور آماری 
عرض کردم، اما چند نفر به من تذکر دادند که این آمار درست نیست و من به دفتر 
گفتم و بررسی کردند و معلوم شد آمار ما درست نبوده و  آنچه من گفتم مربوط به 
5 یا ۶ ســال قبل بوده لذا از کســانی که به من تذکر دادند که موجب شد این اشتباه 

برطرف شود تشکر می کنم.
ایشان در ادامه خاطرنشان کردند: آغاز قرآن با ذکر هدایت قرآنی آغاز شده و ده ها 
مورد از قرآن است که سخن از هدایت قرآن و راهنمایی ها و دستگیری ها هست 
و مخاطب قران همه بشــریت است و ادعای قرآن این است که همه بشریت را به 

صراط مستقیم هدایت کند.
رهبــر انقــلاب تصریح کردند: هدایت قرآن به یك منطقه محدود زندگی بشــر 
اختصاص ندارد، بلکه مربوط به همه گســتره عظیم زندگی بشــر است و اینطور 
نیست که در بخشی انسان را هدایت کند و در بخش دیگری از موارد مورد زندگی 

بشر انسان را مهمل بگذارد و بی اعتنا عبور کند.
ایشان با تأکید بر اینکه همه عرصه های زندگی در قرآن درس و هدایت دارد و قرآن 
به همه بخش های زندگی انسان ناظر و برای هرکدام از آنها راهنمایی و هدایتی دارد، 
فرمودند: چقدر غافلند کسانی که خیال می کنند قرآن به مسائل زندگی و سیاست و 

اقتصاد و حکومت کاری ندارد.
حضرت آیت الله خامنه ای در ســخنان خود در محفل مجازی انس با قرآن عنوان 
کردند: هر وقتی که ما از قرآن نسبت به حادثه ای شبیه به آن حادثه استنطاق کنیم و 

هدایت بطلبیم قرآن کریم همین مطلب را در اختیارمان خواهد گذاشت.
ایشان ادامه دادند: کسانی که قرآن و اسلام را به مسائل شخصی و عبادی منحصر 
می کنند و می گویند کسانی که وارد جامعه می شوند باید قرآن را کنار بگذارند،  قرآن 

را بلد نیستند و قرآن را نخوانده اند و لذا اینگونه اشتباه و خطا حرف می زنند.
رهبر انقلاب خاطرنشان کردند: قرآن خودش را از چالش های سیاسی و اجتماعی 
به هیچ وجه کنار نمی کشد و از مقابله با طاغوت ها و مستکبری و ستمگران اجتناب 
نمی کند و در مقابل اینها ایستاده است و اگر اهل قرآن هستید قهرا میدان زندگی شما 

میدان ظهور قرآن است.
ایشان تأکید کردند: زمانی می توانیم از هدایت قرآنی استفاده کنیم که تقوا وجود داشته 
باشد و وقتی تقوا وجود داشت هدایت به معنی واقعی کلمه در اختیار ما خواهد بود.

حضرت آیت الله خامنه ای در بخش دیگری از سخنان خود در محفل مجازی انس 
با قرآن با اشاره به اینکه کرونا وضع زندگی در کشور را تحت تاثیر قرار داده است، 
فرمودند: کرونا این زیباترین روزهای اولین بهار را به کام ملتمان تلخ کرده است و 
عدد جان باختگان و مبتلایان بالا رفت و این آمارهای تلخ و تکان دهنده باید همه ما 

هم مسئولان و مردم را هشیار و بیدار کند و با بیماری شوخی نکنیم. 
ایشان در این باره اظهار داشتند: مسئولین به طور قاطع کاری که باید انجام دهند انجام 
بدهند و بر طبق گفته متخصصین بهداشت و درمان عمل شود؛ تلخی هر عارضه ای 
از عارضه شیوع این بیماری کمتر است چون شیوع بیماری هم بیماری و هم بیکاری 
و هم مشکل معیشت و هم جان باختن و داغ عزیزان است و همه برنامه های کشور 
تحت تاثیر این بیماری قرار گرفته است و باید کاری کنیم که این بیماری متوقف 
شود و این ممکن نیست جز با سیاستگذاری و برنامه ریزی و اجرا و رعایت ضوابط 

اجرایی از طرف آحاد مردم.
رهبر معظم انقلاب اسلامی در ادامه فرمودند: جا دارد انسان از مجموعه های بهداشتی 
و درمانی تجلیل و سپاسگزاری کند؛ حقیقتا کار اینها مجاهدت فی سبیل الله است و 

مردم هم باید همراهی کنند.
آمریکا می خواهد مذاكره كند تا حرف باطلی را تحمیل كند

ایشان خاطرنشان کردند: ماه رمضان ماه احسان است و در شرایط کرونا لازم است 
نهضت کمك مومنانه و مواسات بین مردم اوج بگیرد.

حضرت آیت الله خامنه ای در بخش دیگری از سخنان خود در محفل مجازی انس 
با قرآن با اشاره به سیاست کشور در قبال برجام فرمودند: سیاست کشور را در مورد 
برجام و تحریم ها اعلام کرده ایم و به مسئولین هم از نزدیك و هم با نوشته و هم در 

جلسات و هم در صحبت عمومی گفته ایم و سیاست کشور معلوم است.
ایشان ادامه دادند: تشخیص مسئولین این است که مذاکره کنیم تا این سیاست را 
اعمال کنیم. ما بحثی در این زمینه نداریم ولی باید مراقبت شود که مذاکره فرسایشی 
نباشد و طوری نباشد که طرف ها مذاکره را کش دهند چون این برای کشور ضرر 

دارد.
همین سیاستی را که ما گفتیم که باید تحریم ها اول برداشته بشود، چون ما خاطرجمع 
نیستیم به وعده آنها. تا حالا ده ها بار به وعده شان عمل نکردند و ضد وعده عمل 

کردند، حالا هم همین کار را خواهند کرد.
حضرت آیت الله خامنه ای فرمودند: آمریکا مذاکره نمی کند که حرف حقی را قبول 

کند بلکه آمریکا می خواهد مذاکره کند تا حرف باطلی را تحمیل کند.
ایشان تصریح کردند: آقایان اروپایی در بعضی از جلسات خصوصی اقرار می کنند که 
حق با ایران است اما در مقام تصمیم گیری خودشان هیچ استقلالی ندارند و آمریکا 
هم زورگو و تحمیل کننده است. پیشنهادهایی که می کند غالبا متکبرانه و تحقیرآمیز 

است که حتی قابل نگاه کردن هم نیست.
مقام معظم رهبری در انتهای ســخنان خود در محفل مجازی انس با قرآن کریم 
فرمودند: امیدواریم مسئولین کشور در این زمینه هم کاملا با چشم باز و دل محکم و 
توکل به خدا و ذکر حسبنا الله نعم الوکیل جلو بروند و توفیقات الهی شامل حالشان 

بشود و ملت را خرسند کنند.

اولرفعتحریمها
اتمام حجت رهبر انقلاب با مسئولان مذاكرات؛ 


